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 الموخص:
ّدفث ّذُ اهدراسة إهى اهحػرف على اهػلاكة ةٌٕ اهحًكٌٕ الإدارو هالاهحزام اهحَظًٕي في هزارة الإسكان ةًدَٔة اهرٔاض في 

اسحخدم اهتاخخ المَْج اهٓضفي اهحدوٕوي، كًا جى ( يٓظفاى. ههحدلٕق ّذا اهْدف 397المًوكة اهػرةٕة اهسػٓدٔة، هاهتاهؼ غددّى ) 
( اسحتاٍة، هكد جى اسحرداد 397اسحخدام المسح اهشاين لمجحًع اهدراسة، هاسحخديث الاسحتاٍة هجًع اهتٕاٍات، خٕخ جى جٓزٔع )

الإدارو هيرجفع  %(. هجٓضوث اهدراسة إهى يجًٓغة يٌ اهَحائج يٌ أًّْا هجٓد يسحٓى يحٓسط هوحًك56ٌٕ( ةَستة اسحجاةة )223)
هلاهحزام اهحَظًٕي خسب جلدٔرات المسحجٕتٌٕ. كًا أظْرت اهَحائج هجٓد غلاكة طردٔة يٓجتة ةٌٕ اهحًكٌٕ الإدارو ككن هالاهحزام 
اهحَظًٕي. ةالإضافة إهى ذهم أشارت ٍحائج اهدراسة إهى هجٓد غلاكة طردٔة يٓجتة ةٌٕ أةػاد اهحًكٌٕ الإدارو هالاهحزام اهحَظًٕي. 

يَح يزٔداى يٌ اهدرٔة هاهطلاخٕات في اهػًن، هرةط اهحًكٌٕ الإدارو ةاّداف هرؤٔة  :يث اهدراسة غدداى يٌ اهحٓضٕات يٌ أًّْاهكد
(. هجطٓٔر آهٕة يَاستة هغادهة هَظام المكافآت هاهحركٕات اهحي جحَاسب يع كدرات 2020( هةرٍايج اهحدٓل اهٓطَي )2030المًوكة )

ع خاجاجْى، ةالإضافة إهى خوق الإٍسجام ةٌٕ أّداف اهػايوٌٕ هأّداف اهٓزارة، هجدسٌٕ ظرهف اهػًن المٓظفٌٕ هيْاراجْى هإشتا
يًا ٔساغد على زٔادة الإٍحاجٕة هاهرؽتة في اهتلاء هالإسحًرار، كذهم دغى الأٍشطة اهحرفْٕٕة هجٓفٕر اهخديات اهطدٕة، هاهػًن 

 و هالاهحزام اهحَظًٕي ةٌٕ المٓظفٌٕ في اهٓزارة. على إغداد ةرايج جدرٔتٕة هَشر دلافة اهحًكٌٕ الإدار

 

 اهحًكٌٕ الإدارو، الاهحزام اهحَظًٕي، هزارة الإسكان في المًوكة اهػرةٕة اهسػٓدٔة. كلمات مفتاحية:  

Relationship between administrative empowerment and organizational commitment among 397 
employees in the ministry of housing in Saudi Arabia 

Abstract: 
This study aimed to investigate the relationship between administrative empowerment and organizational commitment 

among 397 employees in the ministry of housing in Saudi Arabia. To analyze the data, descriptive analytical approach was 

used. The researcher used the comprehensive survey method, where questionnaire was used as a tool. 397 questionnaires 

were distributed. 223 questionnaires were returned with 56% response rate. The research results indicated that the level of 

administrative empowerment was moderate, while organizational commitment was high. The results also revealed that 

there was a positive and significant relationship between administrative empowerment and organizational commitment. In 

addition, the result of this study showed that there was a positive and significant relationship between the dimensions of 

administrative empowerment and organizational commitment. The most important results are: (1) giving more authorities in 

performing the work; (2) linking administrative empowerment with vision of the Kingdom (2030) and the National Transition 

Program (2020); (3) developing appropriate mechanism for rewards and promotions; (4) creating harmony between the 

objectives of employees and ministry; (5) supporting recreational activities and provide health services for employees; and 

(6) designing training programs in order to spread administrative empowerment and organizational commitment culture 

among employees at the ministry. 
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